



## Inter-American Commission on Human Rights 186th Period of Sessions

### TESTIMONY OF CIVIL SOCIETY REPRESENTATIVES

#### HEARING ON WIDESPREAD SEXUAL VIOLENCE AGAINST WOMEN AND GIRLS IN HAITI

March 8, 2023 | 8:45 AM

**Peter Habib**

Law Clerk | UC Law San Francisco, Center for Gender & Refugee Studies

**Carine Jocelyn**

Founder and Director | Haiti Women's Collective

**Rosy Auguste Ducena**

Legal Program Manager | Réseau National de Défense des Droits Humains (RNDDH)

**Yvon Janvier**

Professor of Law | École Supérieure Catholique de Droit de Jérémie (ESCDROJ)

**Lucia D. Pascale Solages**

General Coordinator | Nègès Mawon; Founder | Nou Pap Domi

**Marie Kattia Dorestant-Lefruy and Gladys Thermezi**

Rape Accountability and Prevention Project Attorneys | Bureau des Avocats Internationaux

**Malya Villard-Appolon and Eramithe Delva**

Founders | Komisyen Fanm Viktim Pou Viktim (KOFAVIV)

**Marie Michelle Monte**

Member | Komisyen Fanm Viktim Pou Viktim (KOFAVIV)

**Peter Habib**

Law Clerk | UC Law San Francisco, Center for Gender & Refugee Studies

---

Esteemed Commissioners:

Thank you for the opportunity to bring firsthand insights into the protracted and pervasive sexual violence facing Haitian women and girls. Thank you, also, for providing Kreyol access: ensuring participation of those most affected by this hearing.

We welcome the Commission's attention on Haiti, but are concerned about the failure in its most recent report to consider gender-based violence despite its extensive documentation.

My name is Peter Habib, a Law Clerk at the Center for Gender & Refugee Studies. It is my privilege to introduce four exceptional experts to speak of the acute crises facing Haitian women and girls at this auspicious moment: International Women's Day.

Our distinguished speakers will share insights and offer recommendations to address the unabated and intensifying plight of our Haitian sisters.

We will hear first from Carine Jocelyn, Founder and Director of the Haiti Women's Collective. Then from Rosy Auguste Ducena, Legal Program Manager of *Réseau National de Défense des Droits Humains* (RNDDH); followed by Yvon Janvier, Professor of Law at *École Supérieure Catholique de Droit de Jérémie*; and finally Pascale Solages, Founder of Nègès Mawon.

We draw the Commissioners' attention to the written testimony of two Petitioners unable to be present today. KOFAVIV, a grassroots organization led by victims of political rape, and the *Bureau des Avocats Internationaux*, a public interest law firm representing survivors.

The solution to remedying these appalling, ongoing human rights violations lies precisely in the leadership of such Haitian leaders as those before you today. Member States have a duty to champion a Haitian-led rectification of this unfolding tragedy and defer to the self-determination ingrained in grassroots knowledge.

**Carine Jocelyn**

Founder and Director | Haiti Women's Collective

---

Today, on International Women's Day, I present myself as an individual, the Founder of the Haitian Women's Collective, a humanitarian, feminist and daughter of Haiti. In developing my statement, I focused my attention to the IACMR strategic plan- the mission, institutional values, strategic objectives and expected outcomes. This has allowed me to better develop my statement- in reflection of the ongoing crisis in Haiti, with individuals currently living in a daily state of terror, with an absence of justice, and little to no human rights.

Women are increasingly vulnerable living without a functioning state. The state no longer has an elected president, elected prime minister or parliament. Because of this, it cannot uphold the IACMR framework, context values of non-discrimination, vested rights, consistency, equality and inclusion, accessibility or progressiveness. Instead, women, their families, and communities are impacted by over five years of consistently increased, oppressive violence and an unstable government that is no longer able to be accountable for or observant of human rights in the territory. This is visible with the thousands of Haitian residents. Women, some of whom are pregnant, are with their children fleeing in the most dangerous ways to avoid violence.

Without rule of law, women are facing unimaginable circumstances in their lives. The systemic failure of human rights in Haiti has highlighted indivisibility as a value. Violence does not stand alone. It is interrelated and has many facets including:

- Complacency and/or complicity, external racist and discriminatory practices that impact the sovereignty, wealth, human rights, and dignity of the people of Haiti
- Violence when women have little to no participation or decision making power in systems of justice or governance
- Women having little to no access to sexual and reproductive healthcare
- Limited access to education for women and girls
- The absence of economic justice for women to gain autonomy and improve their self-determination
- Physical violence – which you will hear more about today from my colleagues – rape, gang rape, sexual assault, sex trafficking and the sexual harassment of women and girls without impunity

What are the needed solutions?

In the short term, there is a need to reduce harm. There is an immediate need to stop gun trafficking. This is a human rights issue.

Women need access to a functioning, justice system without corruption.

Women who are victims of sexual violence have to have confidence that the system will work for them. Make no mistake, the justice system in Haiti has well-written laws, rules, regulations, and processes. At this time it is not functional. In fact, Supreme Court judges were recently (illegally) appointed by the current defacto prime minister. Those who rape women are given a free pass to continue without any consequences.

There is a need for humanitarian assistance and results-based, increased protection and defense of victims. The history of interventions in Haiti speaks for itself. It is our hope as women, leaders, and those that love Haiti that solutions of fundamental change will address the imbalance of power. Allowing women to live without violence and enjoy their human rights is the end goal. This is, in fact, without question or confusion, the role of the GOH.

Long-term: Institutions and systems such as IACHR should listen to, engage, and bring diverse Haitian women, including poor women living in precarious situations, to the table in a participatory manner to identify solutions to increasing violence. There is an established women and girls movement in Haiti to build on and participate in the recommendations and reinforcement of policies in Haiti. Together with the state, previously established, effective systems and new ideas should be enhanced, strengthened, and led by women.

Thank you.

**Rosy Auguste Ducena**

Legal Program Manager | Réseau National de Défense des Droits Humains (RNDDH)

---

*Mesdames, Messieurs les membres de la Commission Interaméricaine des Droits de l'Homme*

Je m'appelle Rosy Auguste Ducéna. Je milite en Haïti au sein du Réseau National de Défense des Droits Humains (RNDDH).

Merci de nous fournir cette opportunité de vous démontrer jusqu'à quel point notre pays représente un environnement extrêmement dangereux pour nous, femmes et filles Haïtiennes.

*Mesdames, Messieurs,* Aux vœux de l'article I<sup>er</sup> de la Déclaration américaine des droits et devoirs de l'homme « *Tout être humain a droit à la vie, à la liberté, à la sécurité et à l'intégrité de sa personne* » Pourtant, sous le regard indifférent des autorités étatiques, nous femmes haïtiennes sommes battues, violées par nos conjoints. Nos filles subissent toutes sortes de sévices sexuels de la part de leurs enseignants, de la part de membres de famille ayant autorité sur elles ou par tout autre homme fréquentant la maison. Aucune protection ne nous est non plus accordée, à nous qui vivons avec une déficience sensorielle, physique ou mentale. En moyenne, 7 d'entre nous sont victimes par jour en Haïti, de violences basées sur le genre.

Dans les quartiers défavorisés, nous évoluons dans la négation de notre droit à un niveau de vie suffisant. Sans accès aux services sociaux de base, nous sommes vulnérabilisées par un Etat qui ne considère pas comme une obligation de réaliser nos droits à l'éducation, à la santé, à un logement décent et au travail.

Depuis 2018, ces quartiers sont le théâtre d'affrontements entre gangs armés qui, sous le couvert de luttes hégémoniques, défendent des intérêts politiques, électoralistes et économiques. Lors de ces affrontements, nous sommes assassinées au même titre que les hommes. De plus, nous sommes aussi victimes de viols collectifs.

- La Saline, novembre 2018, 11 d'entre nous ont été violées
- Cité Soleil, juillet 2020, 18 d'entre nous ont été violées
- Plaine du Cul-de-sac, avril 2022, 19 d'entre nous ont été violées dont 17 ont par la suite été exécutées
- Cité Soleil, juillet 2022, 53 d'entre nous ont été violées
- Village Nouailles, octobre 2022, 4 d'entre nous ont été violées
- Source Matelas, novembre 2022, 32 d'entre nous ont été violées.

Ces victimes ne sont pas exhaustives. Mais, chacune de leur histoire prouve que nos corps sont un véritable champ de bataille. Les chefs de gangs armés estiment comme leur prérogative, le droit de nous utiliser à leur guise parce que nous vivons dans leur fief, de telle sorte que lorsque nous sommes violées par les membres de gangs rivaux, il s'agit d'une défaite pour les premiers et d'une victoire pour les autres.

Lorsque nous sommes amenées à nous déplacer en raison de ces conflits armés, nous sommes poursuivies sur les places publiques où nous nous réfugions, pour encore et encore être violées. Nous sommes aussi violées sur les routes nationales, à même le bitume, au vu et au su de tous.

Nous nous retrouvons aussi parmi les 10 personnes enlevées chaque jour en moyenne en Haïti, pour être non seulement séquestrées contre rançon, mais aussi violées ou menacées d'être violées avec tellement de détails que souvent, nous vivons l'agression sans même encore la subir.

*Mesdames, Messieurs,* Sur tout le territoire national, il n'existe qu'une seule prison pour femmes et filles. Dans les autres 18 prisons fonctionnelles du pays, la séparation des détenus-es ne se fait que par cellules. Conséquemment, nous restons accessibles aux hommes détenus qui nous invectivent, nous menacent de nous mettre la main dessus et nous violent à chaque mutinerie, à chaque tentative d'évasion et même à chaque évasion.

Ceci a été enregistré à 2 reprises à la prison civile des Gonaïves, un espace qui n'a de prison que le nom mais où 11 et 17 d'entre nous ont respectivement été violées en novembre 2019 et janvier 2023, avec la complicité passive des autorités affectées à la sécurité de cette prison.

Au 27 février 2023, 85.5 % d'entre nous, incarcérées, sont en attente de jugement contre 82.6 % des hommes et garçons en situation de détention préventive comme nous. Et, en violation de l'article 25 de la déclaration américaine des droits et devoirs de l'Homme qui précise que « *Tout individu a droit à un traitement humain au cours de sa détention* », nous n'avons pas de récréation, pas d'accès aux produits d'hygiène nécessaire ou aux soins médicaux en fonction de nos besoins. Nos cellules très peu éclairées, ne sont pas aérées. Nous sommes exposées aux maladies contagieuses comme la galle, la grattelle, la tuberculose et, pire que tout, nous passons jusqu'à 15 ans en prison, sans être jugées.

*Mesdames, Messieurs,* Contrairement à l'article 3 de la *Convention de Belem do para* qui précise que « *La femme a le droit de vivre dans un climat libre de violence...* », l'horreur des femmes et des filles Haïtiennes est quotidienne.

Et, c'est parce qu'Haïti représente un espace extrêmement dangereux pour nous que, par devant vous aujourd'hui, nous sollicitons que vous recommandiez à l'Etat haïtien de tout mettre en œuvre en vue de:

- Renforcer les capacités de la police haïtienne, dans le but de réduire l'insécurité généralisée et de protéger les femmes et les filles;
- Porter l'appareil judiciaire haïtien à enquêter sur les violations massives de droits humains perpétrées continuellement en Haïti;
- Réduire la détention préventive illégale et arbitraire des femmes et des filles.

Nous en profitons pour solliciter de la commission une visite in loco en vue de prendre connaissance de la situation des Droits Humains en général et celle des personnes privées de liberté en Haïti, en particulier.

Merci. Je reste disponible pour vos questions et remarques.

**Yvon Janvier**

Professor of Law | *École Supérieure Catholique de Droit de Jérémie (ESCDROJ)*

---

Chers membres de la Commission,

Mes prédécesseurs l'ont déjà souligné à votre attention, Haïti a l'un des taux les plus élevés de violence basée sur le genre dans le monde. Selon des rapports combinés, sur chaque dix femmes et filles haïtiennes, 3 à 4 subissent une forme de violence dans leur vie.

Toutefois, pour ma part, je voudrais attirer votre attention sur les VBG à l'égard des femmes et des filles, facilitée surtout par la faiblesse et la corruption du système judiciaire haïtien. Cependant, sans négliger les autres catégories de victimes, mon plaidoyer met l'accent sur ces femmes et filles déjà discriminées, stigmatisées, marginalisées, en raison de leur condition économique précaire. Je parle de ces filles et femmes des bidonvilles et des milieux ruraux, lesquelles, en plus d'être privées des services sociaux de base, se voient refuser un accès équitable à la justice en Haïti. Pour illustrer mes propos, je prends des cas documentés dans l'une des régions du pays où je travaille comme avocat, le département de la Grand'Anse, avec pour ville principale Jérémie.

Un rapport, pourtant non exhaustif, produit en Janvier 2023 par la chaîne de protection dans le susdit département, a documenté 149 cas de viols pour l'année 2022. Au nombre des victimes, on compte 16 femmes entre 18 ans et plus et 131 filles, entre 3 et 17 ans, soit 89% sont des mineures. Au nombre de ces cas figurent des victimes que nous avons assistées légalement. C'est le cas d'une jeune adolescente violée dans la ville de Corail par 14 jeunes garçons et dont le seul ayant été appréhendé par la justice a été ensuite libéré sans jugement. C'est aussi le cas de cette mineure, violée dans la ville de Dame-Marie par un homme marié et dont les images a envahi les réseaux sociaux. C'est encore le cas de cette jeune femme, violée avec sa mère, à la faveur de la nuit par des hommes armés et masqués. Malgré des plaintes formelles et des dénonciations, la justice haïtienne est restée passive, paralysée par trois handicaps majeurs : la corruption, l'inefficacité et le manque de ressources alloué au secteur par l'Etat haïtien. Il en résulte un faible taux de poursuites et de condamnations des auteurs, créant ainsi à travers le pays une culture d'impunité qui tend à normaliser l'inacceptable. Maintenant, ces femmes et ces filles sont livrées à la merci des gangs armés. Cela constitue une preuve supplémentaire de la nécessité d'une action urgente et efficace pour mettre fin à la violence à l'égard des femmes et des filles en Haïti.

Or, suivant les engagements de l'État auprès des systèmes Interaméricain et Onusien, la sécurité de ces victimes devrait être assurée par les instruments internationaux des droits de l'homme dont, en particulier, ceux disponibles au niveau du système Interaméricain des droits de l'homme. Au regard de ces instruments, le gouvernement haïtien a la responsabilité de garantir que les femmes et les filles puissent vivre libres de violence et de discrimination, et de tenir les auteurs responsables de leurs actes.

Aussi demandons-nous à la Commission d'exhorter l'Etat haïtien à prendre des mesures immédiates pour renforcer le système judiciaire, augmenter les ressources pour les services de soutien aux survivantes, et mettre en place des mesures globales pour prévenir et répondre à la violence à l'égard des femmes et des filles. Enfin, nous appelons la Commission à surveiller de près, via son Rapporteur Spécial, la situation en Haïti et, éventuellement, à tenir le gouvernement responsable des violences exercées sur les femmes et les filles en vertu de la violation par l'Etat haïtien du principe de « diligence raisonnable » du droit international destiné à protéger les droits de l'homme. Mes collègues et moi, nous nous tenons aux côtés des femmes et des filles d'Haïti qui subissent la violence et demandons justice et réparation pour toutes les survivantes.

**Lucia D. Pascale Solages**General Coordinator | Nègès Mawon; Founder | Nou Pap Domi

---

Il ne faut pas isoler les réalités des femmes du contexte global que vit Haïti aujourd'hui. Ces réalités sont les conséquences directes des politiques antiféministes appliquées en Haïti, renforcées par la mauvaise gouvernance, l'affaiblissement des institutions, la corruption et l'impunité. Elles sont les conséquences de la politique étrangère de la communauté internationale qui continue à soutenir des dirigeants qui travaillent à la destruction du peuple haïtien. Haïti est actuellement confronté à un niveau de violence et d'insécurité sans précédent comme l'ont mentionné mes collègues.

Entre mai 2022 et mars 2023, uniquement NÈGÈS MAWON, l'organisation féministe que je représente, a reçu sur quatre zones contrôlées par des gangs armés : La Saline, Cité Soleil, Saint-Martin et Bel-Air 652 cas de femmes et filles victimes de viols individuels et viols collectifs de. Sur ces cas de référencements, on compte 9 femmes qui ont été assassinées, 14 femmes sont tombées enceintes à la suite de leur viol, 8 femmes ont eu des complications à la suite d'avortements non-sécurisés après leurs viols et 19 ont contracté une infection sexuellement transmissible.

Kathiana, 33 ans, mère de 3 enfants qui a subi un viol collectif et contracté la syphilis. Dont la fille de 9 ans a elle aussi subi un viol collectif en sa présence.

Jenny, 26 ans, qui a subi un viol collectif à la suite duquel elle est tombée enceinte. Jenny a eu un avortement non-sécurisé qui lui a occasionné des complications sévères puisque l'avortement est toujours criminalisé en Haïti. Elle ne pourra plus jamais avoir d'enfants.

Jesula, kidnapée, séquestrée, battue et violée pendant plusieurs jours avant que ses deux cousines ne soient assassinées en sa présence et leurs corps jetés aux ordures.

Des milliers de femmes sont déplacées dans leur propre pays pour échapper aux gangs ou mirent vers d'autres pays, ce qui les expose encore plus à la violence, à l'exploitation, à la discrimination et à la pauvreté. Par exemple, nous avons vu le traitement inhumain subi par des femmes enceintes en République Dominicaine et sur les frontières des Etats-Unis.

Les femmes haïtiennes sont également durement touchées par la crise économique actuelle, qui les frappe de manière disproportionnée. Avec une inflation de plus de 30%, une augmentation de 128% du prix du carburant l'année dernière et l'impossibilité pour les femmes du secteur commercial informel de circuler librement dans le pays pour leurs activités génératrices de revenus, les femmes haïtiennes sont de plus en plus pauvres, alors qu'elles ont la charge toutes seules de plus de 60% des familles monoparentales. Cette crise économique rend les femmes encore plus vulnérables, plus exposées à la violence dans un contexte où elles avaient déjà moins accès aux ressources et aux opportunités.

Dans ce contexte de crise, les femmes ont de moins en moins accès aux services qui leur sont essentiels: éducation, justice, protection mais principalement les soins de santé sexuelle et reproductive, alors que le taux de mortalité maternelle et infantile en Haïti est le plus élevé de la région Amérique latine et Caraïbes.

Les femmes ont vu aussi les acquis des luttes pour leurs droits en tant que citoyennes diminuer drastiquement. La participation des femmes dans la politique est de plus en plus difficile dans ce climat de violence, de corruption et d'érosion de la démocratie. Ainsi la militante politique et féministe Antoinette Duclaire a été assassinée en juin 2021, des activistes comme moi sont obligées de quitter Haïti pour protéger leurs vies et celle de leurs proches.

La situation critique des femmes haïtiennes que je viens de décrire exige des actions urgentes tant de la part du Gouvernement Haïtien que de votre part au niveau de la Commission, c'est pourquoi nous vous faisons les recommandations suivantes:

- Une visite in loco du Rapporteur Spécial sur les Violences basées sur le Genre en Haïti;
- Une enquête spécifique sur les violences faites aux femmes en Haïti et la publication d'un rapport y relatif;
- L'élargissement des mesures conservatoires prises en 2010 en faveur des femmes haïtiennes à toutes les victimes enregistrées depuis cette période et le transfert du dossier d'Haïti à la Cour Américaine des Droits de l'Homme; et
- Des mesures de la Commission pour exiger de l'État Haïtien la mise en œuvre des conventions et outils interaméricains pour la protection des femmes et filles haïtiennes, ratifiés par Haïti.

**Marie Kattia Dorestant-Lefruy and Gladys Thermezi**

Rape Accountability and Prevention Project Attorneys | *Bureau des Avocats Internationaux*

---

*The full video in Haitian Creole, with English subtitles, is available here:*

<https://youtu.be/XGd4OK88HSQ>

DORESTANT: My name is Marie Kattia Dorestant. I am joined by Maitre Gladys Thermezi. We are both women lawyers working at the Bureau des Avocats Internationaux (BAI), which is a law firm that works hand-in-hand with IJDH, the Institute for Justice and Democracy in Haiti, which, for over twelve years, has worked on a legal assistance project for women and girls who are victims of rape in Haiti.

In the course of this work, we have observed over the past three years that many women have endured rape by armed gangs as a result of the insecurity that has overtaken the country. Many girls have been raped by their fathers — what is known as incest — which we know is not penalized in our justice system in Haiti. It is considered a mere aggravating factor for the aggressor, because he has authority over the victim, according to Article 280 of the Haitian Penal Code, annotated by Patrick Pierre-Louis and Menard Pierre-Louis. Even though the justice system is practically paralyzed due to the sociopolitical problems Haiti is facing, that doesn't stop BAI from accompanying the victims to court to seek justice and reparations.

THERMEZI: As Ms. Dorestant just explained, BAI faces major problems with the justice system in Haiti. The victims have difficulty getting justice and reparations, and the perpetrators are at all levels of society: they are in the victims' homes, their schools, their churches, and all sectors of social and political life.

In 2017, BAI found itself faced with a huge conspiracy within the Haitian justice system, where a father was raping his daughter who was only 8 years old. She was being raped by that perpetrator, who was a high-ranking state employee. When the victim decided to speak, her mother brought a complaint to the DCPJ and the Port-au-Prince prosecutor's office. The prosecutor to whom the case was referred issued an order for the perpetrator to be brought to him, and he was arrested on March 13, 2017. The prosecutor ordered the case to go to the investigating judge's office for investigation. After hearing the victim, the investigating judge, who decided the case, dismissed the case in favor of the accused. On June 11, 2018, the prosecutors notified the victim via the Bureau des Avocats Internationaux, which is the designated place for the victim to receive documents. The prosecutor's office didn't even give the victim a chance. That same day they released the aggressor because he had a lot of influence in the government.

That victim isn't the only one who has endured those kinds of violations. There are many others whose rights have been violated. They bring a complaint to the justice system only for the justice system to turn its back on them in favor of the perpetrator. That's not to mention the

armed gangs that have taken the courts hostage. In the lower court of Port-au-Prince, the victims' lawyers cannot appear. It's the same for the court in Croix-des-Bouquets. This means that people who have already been victimized can't get justice or reparations. In the case of the victim I described, there was an appeal. But until now, she still hasn't gotten justice, and this is a source of a lot of fear and anxiety.

DORESTANT: In that sense, the Bureau des Avocats Internationaux and the victims are faced with a great dilemma: insecurity is taking over the country and women and girls continue to be raped by armed gangs. They can't leave their neighborhoods to make complaints against their attackers. Many courts aren't functioning because armed gangs have taken them hostage. Moreover, there are many corrupt judges who are selling justice to people with influence.

**Malya Villard-Appolon and Eramithe Delva**Founders | *Komisyen Fanm Viktim Pou Viktim (KOFAVIV)*

*Komisyen Fanm Viktim Pou Viktim (KOFAVIV)* (Commission of Women Victims for Victims) is an organization formed in 1994 by Haitian women who were victims of sexual violence. The organization became official on March 8, 2004, despite all the ill-treatment faced by the women. KOFAVIV continues to do everything possible to help women in their fight against all acts of violence against women and girls. I (Malya Villard) joined the struggle because I am also a victim, even though there was no plan, and I had no money. I work closely and always stand with the victims as the leader of KOFAVIV, no matter their poor backgrounds. Victims help other victims by sharing the little money they have. Now, it is hard to see a solution for us because no one talks about what is happening in Haiti. We are asking the international community to help us urgently; we women and girls in Haiti can no longer be hungry and afraid. It is too much for us. They kill our husbands in front of us; they rape us, and many bandits attack us. There is no hospital; there is nowhere that can file a complaint. We continue to deliver even though the event exceeds us. Please help Haitian women and girls by hearing their voices.

**Marie Michelle Monte**Member | *Komisyen Fanm Viktim Pou Viktim (KOFAVIV)*

Greetings to all the international organizations and other individuals that will listen to this testimony.

My name is Marie Michelle Monte. I am a longtime member of KOFAVIV. I was the former acting executive secretary of KOFAVIV and former acting national coordinator of the organization.

I am speaking on behalf of KOFAVIV and all the victims of gang violence because I, too, am a victim of gang violence in Croix-des-Bouquets.

Life is getting worse every day in Croix-des-Bouquets. I used to live there. I remember the day I gave birth to my first child, there were shootings everywhere in the neighborhood. On the way to the hospital, we had to pay the gangs to allow us to pass. Croix-des-Bouquets had been a quiet town, and then suddenly the gangs duplicated at a speed that we had never seen before. Every time a gang member was killed, 10 more appeared.

During my pregnancy with my second child, I experienced my worst nightmare: my husband and I had to run with our small child to save our lives. Gangs were chasing everyone that was trying to leave the neighborhood and set fire to any houses left behind. They destroyed entire homes, including belongings. The day that I gave birth to my second child, March 21, 2022, gangs were operating all over the neighborhood. I wasn't aware, but when I stepped outside, I saw a woman running with her child and her husband. I panicked and started to run, too. That

day, when I got to the hospital, if I hadn't had a cesarean right away, both my baby and I would not have made it. Because of my strenuous running, my womb was gravely affected.

A few days after I gave birth, gang members knocked at my door. We opened it for them. If not for God, I wouldn't be alive today. They shot inside of the house. We were lucky that the bullet hit a cement bag. My husband was not home at the time. I was in the house with my two babies, a female friend of mine, and her child. « They raped all of us ». (Woman Crying...) It was really difficult for us to experience that moment. After being victims of these atrocities, they forced us to leave our house. My husband was away that day. Despite everything that happened to us, we have nowhere or no one to complain to. I continue to suffer because I'm living in the street with my kids. Our only option is to shelter at the KOFAVIV office, but this area also is completely controlled by gangs.

This life is hell! I'm not the only one that is living in this condition. There are several other KOFAVIV members that were shot. There were members of the organization that were murdered that we had to leave because we didn't have access to pick up the bodies. When there is a shooting, everyone is trying to escape to save their lives, and those that fall in the line of fire are left behind. There are others that are living with bullets inside their body. One of our members, Miss Deslourdes Joseph, and many more are still living with a bullet inside of them. For those living in Haiti, your days are counted. You're not living, you're just breathing. The life that I'm living with my kids. . . I'm crashing at one person's house then another's. And it's very difficult for families to let you stay with them because life is so expensive, food is expensive, and there is no water.

It's very humiliating! That's why we're calling for the international community to come to our rescue. Because the situation has never been this bad, I don't have the right words to describe this. I don't know how I could explain it in a way that one could understand how difficult life is for us.

The country is under the control of gangs. There is no safe place. We can't go to the countryside. Everyone in Martissant has left the area. Croix-des-Bouquets is isolated. They kidnap, they beat, they rape, they kill. And for those that can't pay their ransom, after they rape the women, they kill them. Their bodies are not even given to the families for burial. Our life is over in Haiti, we're asking the international community to have mercy on us.